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Vooruloord

Biina 25 jaar geleden werd de Werkgroep Milieubeheer Groesbeek opgericht. ln die tijd
begonnen zich veel mensen zich ongerust te maken over de teloorgang van de Nederlandse
natuur, de toenemende milieuvervuiling en de verkwisting van eindige grondstoffen. Tijdens de
oprichting werd al gezegd dat ons doel was onszelf overbodig te maken: d.w.z dat de
milieuproblemen dan opgelost waren.
ln die 25 iaar is er op natuur en milÍeugebied veel gebeurd. Er heeft zich een zekere
mentaliteitsverandering voltrokken in de hoofden van velen: natuur heeft waarde gekregen; de
ernst van milieuproblemen wordt onderkend. Er is het één en ander gebeurd. De industrie is
schoner geworden. Produkten zijn minder vervuilend geworden: denk maar aan wasmiddelen.
Er zijn overal waterzuiveringsinstallaties gebouwd. Onze rivieren zijn schoner geworden. Zeer
giftige bestrijdingsmiddelen, zoals het beruchte DDT en paration zijn verboden. Helaas is het
gebruik van veel andere bestriidingsmiddelen nog lang niet verboden. Natuur heeft een
dusdanig draagvlak gekregen, dat niet alleen maar volstaan wordt met behouden van de reíen
natuur die we nog over hebben, maar dat er ook gebieden komen, waar zich nieuwe natuur mag
gaan ontwikkelen.
Naast deze ongetwijfeld positieve zaken, die overigens nog niet afgerond zijn, maar continue
veel aandacht en geld vragen, zijn er veel problemen niet opgelost en alleen maar groter
geworden en zijn, en er nieuwe bijgekomen.
Totdegroeien hoortde uitstootvan kooldioxide. Hetklimaatveranderterdoor. Deconseguenties
daarvan kunnen enorm zijn voor de natuur, de landbouw en voor mensen die aan zee wonen.
Het aantal gifbelten is de afgelopen 25 jaar dramatisch gegroeid. Sanering kost vele tientallen
miljarden guldens.
De plotselinge verzuring van de bossen, heiden en plassen. Hoewel dit probleem al eerder
bekend was uit de Scandinavische landen, waar meren vezuurden en biologen al iaren wisten
dat korstmossen door zure regen al meer dan 1 00 jaar geléden verdwenen, is verzuring een acuut
probleem geworden toen bomen massaal ziek werden, heiden vergraste en poelen verzuurden.
Ook aan Groesbeek is deze plaag niet voorbij gegaan.
Dat geldt ook voor lawaai en licht. Nergens is het meer stil en er wordt's nachts zoveel verlich!
dat je alleen nog maar de meest heldere sterren kunt zien.
De afbraak van de natuur groeit ook nog, zij het minder snel. Ondank de vorming van nieuwe
natuur, neemt de totaal hoeveelheid natuur in Nederland nog steeds af.
Wat tenslotte ook nog steeds groeit is de economie. Dat betekent dat ook met nog zo'n grote
inspanningen op milieugebied als hergebruik en efficiënter gebruik maken van energie en
grondstoffen, uiteindelijk toch de grenzen van wat ecologisch kan overschreden worden.
Nieuwwas het mestprobleem. Door intensivering in de landbouw, waarbij op grote schaalvoer
werd geimporteerd en aan onze snel uitdijende veestapel gevoerd werd, bleven we na export
van het vlees in Nederland met de stront opgescheept zitten. Dit leidde niet alleen tot veÍz uring,
maar ook tot vervuiling van ons grondwater en van het oppervlaktewater.
Nieuwwas ook hetgat in de ozonlaag. Dit probleem wordtveroorzaaktdoor CFK gassen, gassen
die in spuitbussen en koelkasten zitten. Dat die gassen ozon afbraken was bekend, maar er
werden geen maatregelen getroffen, totdat bleek dat er een enorm gat in de ozonlaag gevormd
werd. Gelukkig volgden er snel akties: CFK's in spuitbussen werden wereldwijd verboden, die in
koelkasten worden vervangen. Toch zal het zal nog tientallen jaren duren, voordat de effecten
daarvan merkbaar worden. CFK's worden nu e€nmaal maar uiterst langzaam afgebroken.
Nieuw is ook de ontdekking datfijn stof schadelijk voor de gezondheid is. Cara-patienten wisten
dat al lang.

Als we alle plussen en minnen naast elkaar zetten, lijkt het er toch op dat de milieuproblematiek
de afgelopen 25 jaar misschien wel groter zijn geworden. De WMG is dus nog lang niet
overbodig en waarschijnlijk zal zijn haar 50 jarig bestaan ook nog moeten vieren.

De redactie
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De oprichters aan hetwoord
een interview

ln milieujournool 1982 nr. 30 interviewden we de oprichters von de
Werkgroep Milieubeheer Groesbeek: Ben Thissen, Sjef Reichgelt en lan
Norp. Nu l5 joor loter zitten de drie heren weer bij elkaar. Ze proten weer
over hetzelfde ondenuerp.
Het gesprek wordt ol snel geonimeerd, Herinneringen von de één leiden
tot aanvullingen van de onder en weer tot nieuwe herinneringen,
vandoor dat het interview niet letterlijk weergegeven is, moar meer
verholend is opgeschreven.

Op I 5 jonuori 1973 werd de WMG opgericht.
Wat zijn de motieven die daaraon ten grondslog
gelegen hebben?

De oprichting van de WMG kwam niet hele-
maal uit de lucht vallen. Ben Thissen, toenter-
tijd nog onderwijzer op de LOM schoolen nu
al bijna bejaard (ondankzijn 73-jar.ige leeftijd
voelt hij zich nog niet zo), was een, fervent
natuurliefhebber. Als onderwijzer had hij een
groep jongeren weten te enthousiasmeren
om op hun vrije zaterdag de natuur in te gaan.
Cevoel voor de natuur bijbrengen was voor
Ben het belangrijkste uitgangspunt.
Daarnaast had Ben, samen met Jan de Goeie
(an Kersten) het ACJC opgericht, een aktie-
club voor kinderen. Het vormde de tegenhan-
ger van het toenmalige jeugdcentrum dat een
beetje ingezakt was. ln de vakantie waren er
aktiviteiten met o.a. een rondwqndeling door
het bos, die boswachter Derks en Sjef bege-
leidden. (Sjef was indertijd administrator op
de scholengemeenschap).
Ben had van kinds af in de natuur rond Groes-
beek rondgezworven. Die natuur was overal
te vinden. Na de oorlog was de achteruitgang
begonnen. Overal zag je natuur verdwijnen
en dat deed pijn. Ben had wel gezien dat de
Groesbeker gevoel heeft voor de natuur. Ook
nu nog zie je vaak mensen in het bos samen-
komen. DÍe natuur was er wel ter eigen nutte:
je maakte bezems, heimandjes, je stroopte
een konijntje, zodat je te eten had enz. Er
hebben bij De Bruuk zelfs huisjes gestaan die
gebouwd waren van biezen en leem, Tot in de
jaren '60 gebruikte de Groesbeker op die
manier de natuur. Daarna was dat afgelopen
en begon ook dat gevoel voor de natuur te
verdwijnen. Ben probeerde de Groesbeker
zijn gevoel voor de natuur te laten behouden
en vervolgens om het om te buigen naar een
gevoel van verantwoordelijkheid voor de na-
tuur en zo natuurbescherming te bevorderen.

Sjef was ook een natuurliefhebber. Hii was in
Groesbeek bij De Bruuk in een boerderij gaan
wonen en kende De Bruuk al'gaÈw',3Íf,ziJ\ '
broekzak. Sjef zag veel misstanden in Croes-
beek, zgals het afbranden van bermen dat
indertijd zeer gebruikelijk was, het opblazen
van kikkers e.d.
Hij had veel huísdieren en fokte ook konijnen,
kippen, sierduiven. Samen met lan Norp, Hen-
drik Jan fanssen, de heer Bimmel en de heren
Thielens en Derksen van Staabbosbeheer or-
ganiseerde hij in 1 972 de manifestatie "Huis &
Dier". Ouders en kinderen konden daar komen
en informatie krijgen over de vezorging van
hun huisdier. Daartoe was ook de dierenarts
erbijgehaald.

Ben leerde Jan (sinds kort ook in de VLII)
kennen op een tentoonstelling van het natuur-
beschermingsjaar '1970 (N70), die door men-
sen uit het onderwijs naar Groesbeek gehaald
was.

Jan was niet lang daarvoor in De Drul komen
wonen. Als stedebouwkundige zaghii dat de
gemeente Groesbeek met het maken van
nieuwbouwwijken met een blanco kaart be-
gonnen was. Ze gingen dus niet uitvan wat er
is en hoe dat is in te passen in een wijk, maar
offerden alles op. Voor Jan was dat een gruwel.
Je kon toch wel oude en markante bomen als
uitgangspunt gebruiken voor een bestem-
mingsplan en ze daarin opnemen? Daarnaast
speelde er indertijd het opstellen van een nieuw
bestemmingsplan "Buitengebied",
ln het najaar van'1972 ging Jan naar Nijmegen,
omdat hij gehoord had dat de "Stichting Werk-
groep Milieubeheer voor het Stadsgewest Nij-
megen" nieuwe leden zocht. Jan wilde zich bij
die club aansluiten, maar kreeg te horen dat hii
beterin Grgesbeekeen onderafdeling kon gaan
oprichten.
Tijdens de manifestatie "Huis & Die/' had hij
zowel Sjef als Ben leren kennen. Hij vroeg hen
mee te helpen om een milieugroep in Croes-
beekop te richten. Beiden zeiden meteen ja en
zo kwam het dat krap twee maanden later in
het gebouwtje van de ROWANS aan de Kloos-
terstraat de "Werkgroep Milieubeheer Groes-
beek" (WMG) onder grote belangstelling werd
opgericht.

Al snelwerden in een boekwerkje het doel en
de werkwijze van de WMG vastgesteld. Het
doel luidde:
"bewaren en/of scheppen van een goede ver-
houding tussen natuur, woon-, werk- en leef-
milieu, speciaal met betrekking tot het grond-
gebied van de gemeente Groesbeek".
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Middelen:
- studie en bewaking
- voorlichting
- kreatieve bijdragen

Er werden 5 verschillende afdelingen in het
leven geroepen, elk met een eigen teamlelden
afd. natuurbehoud door S.C. Reichgelg
afd. milieuhygiëne door S. Meilink;
afd. woonmilieu door J. Norp;
afd. verkeer door A. van Gelder;
afd. voorlichting door W. Enserink.
Coórdinatieleider (voorzitter) was W. Enserink
en secretaris/penningmeester was J. Norp.

De WMG was geen aktiegroep die met span-
doeken de straat op ging. Dat kon in die tijd
niet in Groesbeek. Dat hebben we ook nooit
gedaan. We zijn altijd bezig geweest met
lokale zaken: De Koepel, het voorkomen van
het kappen van een boom, mogelijk maken
dat afgewerkte olie weer ingeleverd kon wor-
den, het oprichten van een bomenbank, waar
mensen tijdelijk bomen en struiken konden
parkeren, die een ander dan weer kon gebrui-
ken. En dan was er nog de drijfjacht in De
Bruuk. ln die tijd was Sjef, wegens ziekte van de
beheerder S. v.d. Broek door SBB tijdelijk aan-
gesteld om in De Bruuk te surveilleren. ln die
funktie hruam hij te weten dat er een drijfjacht
op tilwas. ledereen van de WMG werd gebeld
en stoorde de jacht door gewoon tussen de
jagers te gaan lopen, De aktie had succes; er
werd bijna nies geschoten. 's Middags toen
de jagers na hun lunch terugkeerden werd
verdere aktie afgelast, omdat de jagers en de
drijvers zo kwaad waren, dat het niet meer
verantwoord was voor de aktievoerders om
nog door te gaan. Latêr is er nog overleg
geweest tussen de WMG, de jagers en SBB.
Besloten werd toen dat drilfiachten voortaan
aangekondigd zouden worden en dat De Bruuk
dan afgesloten zou worden voor publiek. Er is

na dat voorval bijna 20 jaar geen drijfjacht
meer geweest. Een paar jaar geleden is dat
weer begonnen en nog nietzo lang geleden is
er weer een drijfjacht geweest. Sjef moest
overigens bii SBB nog op het matje verschij-
nen, omdat hij misbruik zou hebben gemaakt
van zijn funktie.
Een van de belangrijkte aktiviteiten van de
WMC was natuurlijk de jaarlijkse natuurcursus
voor kinderen. Die stond al vanaf het eerste
jaar op het programma. Toentertijd heette dat
nog "jeugdcursus natuurbehoud". Doelin dat
eerste jaar was om een soort'natuunnrachter-
tjes' te kweken. De kinderen zouden met hun
opgedane kennis in het bos en in De Bruuk en
op de'kinderboerderij' andere kinderen moe-
ten wijzen op hun gedrag, als dat niet door de
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beugel kon. We hadden wel 300 aanmeldin-
gen van kinderen, maar konden er maar 48
plaatsen. Als afsluiting van de cursus kregen ze
een vetlederen medaille metdaarop een boom-
pje ingebrand.
Op latere kindercursussen verdween dat na-
tuurwachtertjesidee en kregen kinderen ter
afsluiting een oorkonde en allerlei natuurpos-
tert natuurfolden of boeken, al naar gelang
wat Sjef gedurende het iaar gratis op de kop
had kunnen tikken. Meer dan '15 

iaar heeft de
kindercursus plaatsgevonden. Tegenwoordig
is erde natuurclub De Aardhommels; deieugd-
leden komen, onder de bezielende leiding van
Henk Klaassen en ziin medeurerken, naarvolle
tevredenheid eens per twee weken bij elkaar.
De WMG heeft natuurlijk ook altiid de ge-
meente kritisch gevolgd in haardoen en laten,
ln het begin viel dat niet mee, want de ge-
meente was toen nog 'onaantastbaa/. Kritiek
werd niet in dank afgenomen. Veel wat de
WMG aankaartte mislukte. De boom bijGelria
sneuvelde, bezwaren werden meestal onge-
grond verklaard. Toch heeft de WMG ook wel
succes gehad. Zo slaagden we erin na heel veel
gezeur van onze kant om voor proeÍ een
glasbak geplaatst te kijgen. Hanie Mortiaux
heeft zich daar toen enorn voor ingezel De
bak werd op het marktplein geplaatst, maar er
werd maar weinig glas gebracht. Toen de bak
naar de f an de Goeie verplaatst werd, ging het
echter storm lopen en werden bakken ook bij
andere winkels geplaatst. Op gelijke wijze heeft
de WMG de eerste aanzet gegeven voor het
ophalen van Klein Chemisch Afual. Bii een door
de WMG georganiseerde ophaaldag bleken
mensen grote hoeveelheden opgeslagen te
hebben. Ze wisten niet waar ze er mee heen
moesten.

- Vinden jullie dot de betrokkenheid von de
Groesbeekse bevolking wdt notuur en milieu
betreft sinds 1973 veranderd is?

De betrokkenheid is duidelijk toegenomen,
maar dat zie je overal in het land. Ook in
Groesbeek brengt men keurig het glas naarde
glasbak en wordt het papier meegegeven,aan
de voetbalclub. Ook hier maakt men zich
zorgen voor het milieu. De wMG heeft daaóii
zeker haar steentje bijgedragen. Tegenwoor-
dig wordt het ageren tegen iets ook meer
geaccepteerd dan in die begintijd. Sjef consta-
teertwel dat economische motieven de laatste
jaren weer duidelijk de overhand krijgen bo-
ven milieu. Volgens Henny is dat in Groesbeek
nooit anders geweest hij kan zich op lokaal
politiek niveau geen voorval in Groesbeek her-
inneren waar milieu boven economische be-
langen ging.
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- De milieuproblemen van 1997 zijn niet meer
dezelfde ols in 1973. Het water is schoner ge-
worden door het plaotsen van waterzuiverings-
installaties, industriële vervuiling is verminderd.
Zo heeft de elektriciteitscentrale in Nijmegen
filters geplaatst op de schoorsteen, de zwaor
vervuilende produktiefabriek van champignon-
broed CNC in Milsbeek is verhuisd naor de
Rijnmond. Aan de andere kont is er vervuiling
bijgekomen. De verzuring is acuut geworden en
tost bossen en heidevelden eay we hebben het
gat in en ozonlaag en het bloeikaseffect lijkt
grote gevolgen te gaan krijgen op het klimaat.
Wat is er op lokaol niveou wat jullie zorgen
baart?

Ten eerste is dat de verzuring door de land-
bouw. Jan vindt dat de overheid in het verle-
den de problemen van nu mede veroorzaakt
heeft door de schaalvergroting en intensive-
ring in de landbouw te stimuleren. ln wezen
krijgt de boer een te lage prijs. Het probleem
wordt nu afgewenteld op de boerenfamilies.
Jan vindt dat door fiscale maatregelen de
landbouw extensiever kan worden. Dat kan
gebeuren door belasting niet op arbeid maar
op milieubelasting te heffen. Deze ecotax
maakt arbeid goedkoper en is gunstig voor de
ontwikkeling van biologische landbouw, die
arbeidsintensiever is en minder vervuilend.
ln Groesbeek zit er voorlopig nog geen schot
in de bestrijding van verzuring, omdat de
gemeente zeer scheutig is geweest met het
verlenen van vergunningen. De boeren kun-
nen voorlopig hun uitstoot van ammoniak
nog flink vergroten. Jan vindt dat 't .KAN dit

, probleem zou moeten aanpakken. De Provin-
cie vindt hij te log.

Ben vindt dat de afgelopen 25 jaar het lawaai
enorm toegenomen is. De grootste boosdoe-
ner hierin is het autoverkeer, dat tegenwoor-
dig een niet aflatende geluidstroom produ-
ceert. Daarnaast hebben mensen allerlei ap-
paraten aangeschaft, die met name op zater-
dag flink knetteren.
Ben vindt ook dat er veel uitzichtpunten en
doorkijkjes in Croesbeek verloren gaan. Bij
De Oude Molen ontsiert een grote waterglij-
baan het uikicht en ook de nieuwe Meent
vindt hij te groot en daardoor te uitzicht-
belemmerend. Daarnaast zijn alle gaten in
Groesbeek volgebouwd, waardoor waarde'
volle doorkijkjes en speelveldjes voor kinderen
verloren zijn gegaan. Als voorbeeld noemt hij
het Mupkesveld.

Sjef vindt dat het toeristisch verkeer te zeer
groeit. Hij is bang voor grootschalige recrea-

tie-projecten, zoals bÍj De Oude Molen. Hij is
voor recreatieve voorzieningen met een klein-
schalig karakter. Voorts is hij bang dat we het
stedelijk uitloopgebied van 't KAN worden.

Wat de achteruitgang van de natuur aan-
gaat die gaat volgens het drietal nog steeds
door, maar de achteruitgang is nu afgeremd.
Het Croesbeek Bos is zelfs mooier geworden.
Gelukkig zijn nog meer positieve dingen te
melden. Zo is De Foeperpot gered en door het
beheer dat de WMG daar nu uituoert zelfs sterk
vooruitgegaan. Ook de nieuwe inrichting van
de groenstrook van het Herwendaal, inclusief
poel en binnenkort de herinrichting van de
Calgenhei zijn zeer positief. Deze projecten
hebben geen negatieve economische gevol-
gen en zijn relatief goedkoop en daardoor
gelukkig doorde gemeente opgepakt. Datzou
25 jaar geleden ondenkbaar zijn geweest.
ln het buitengebied gaat de natuur nog steeds
achteruit. Over het beheer van de bermen is
men niet tevreden. Beheer van hooien en
verschraling vindt nog te weinig plaats. De
meeste bermen worden nog geklepeld. Het
maaisel wordt daarbijvermalen en blijft liggen
en zorgt zo voor bemesting en verruiging van
de bermen. Ben geeft als voorbeeld de holle
weg bij het Mupkesveld. Er was daar altijd een
mooie berm met steilrand. Een deel van de
steilrand is met struikjes beplant. Het deel bij de
"Holverklef" raakt door klepelen steeds verder
verrui gd. Toen hij daartegen protesteerde, deed
de gemeente daar niets mee. Blijkbaar zien ze
de waarde van dergelijke steilranden niet en
kostte het ze te veel geld. Nu onderhoudt hij
voor het huis (Litsenburg) het stukje steilrand
zelf.
Sjef vindt het tenslotte positief dat er nu aktie
ondernomen gaat worden om erfbeplanting
bij boerderijen mogelijk te maken. Hiertegen
waren door plaatsel ij ke milieuweften barrières
opgeworpen. Boeren mogen namelijk een-
maal geplante bomen niet meer kappen en
mogen snoeihout niet verstoken. Hierdoor is

hetvoor hen niet interessant om erfbeplanting
aan te leggen. Dat kost op die manier alleen
maargeld. Sjef vindtdat boeren beloond moe-
ten worden als ze het landschap verfraaien.

- Hebben de oprichters nog een qdvies voor de
Werkgroep Milieubeheer Croesbeek voor de ko-
mende 25 jaor?

Het antwoord is kort en eenduidig: "Blijven
inspelen op voorkomende ontwikkelingen".

Hiermee komt een einde aan een interessant
interview met de oude garde.
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Werkgroep Mllieubeheer Groesbeek 25 iaar.

Onzewerkgroepbestaat25jaar.Eenheuglijkfeit, waarwetrotsopmogenzijnenredentemeer
om dit te vieren. Vijf en twintig jaar geleden zei een van onze oprichters eens "ik hoop dat we
zo snel mogelijk overbodig zijn". Dat zijn we naar mijn mening nog steeds niet, daarvoor
gebeuren er nog te veel dingen op natuur- en/of milieugebied in de gemeente Croesbeek, die
onze aandacht en zorg hebben. Niet dat dit punt niet de aandacht heeft bij de ambtenaren en
bestuurders van onze prachtige gemeente, maar er kan veel meer uitgehaald worden. Treffend
vondikeenkeereengesprekmeteenvrijnieuwe ambtenaarvandegemeente,toenwehetover
het werk van de werkgroep hadden. lk zei toen dat onze werkgroep de natuur en het milieu in
groesbeek behartigde, waarna de ambtenaar nogal verbaast reageerde van "dat doen wij toch
ook". Daarmee wil ik maar zeggen, dat de gemeente natuur- en milieuzaken zoveel mogelijk
uitvoert binnen de bestaande regels, maardaarook nietveelvan af wijkt. Ze kan veelverder gaan
in haar beleid. De samenwerking met de gemeente is niet slecht we kunnen bijna altijd over de
benodigde informatie beschikken en ook praten, maar toch.
Er is in die jaren toch welwatverandert. De milieuwetten zijn aangescherpt en ook de werkgroep
is meer op allerlei plannen ook in een vooroverleg fase ingesprongen. Aanvankelijk hadden
natuurbehoud,voorlichting en milieuhygiene de hoofdaandacht laterzijn we ons ookveel meer
met milieubeleid gaan bezighouden. Het Croesbeek Milieujournaal onstond en bestaat nog
steeds onder de bezielende redactie van Henny Brinkhof. De f eugdcursus ontstond vrij vanaf het
begin en ging jarenlang door, maarverdween omdat ons streven om het als een vast onderdeel
in het basisonderwijs op de lagere scholen in Groesbeek in te bedden niet van de grond kwam.
De jeugdnatuurclub HetAardhuis, nu Aardhommels, kwam er min of meer als vervolg op en dit
loopt uitstekend mede o.a. door Henk Klaassen.
We doen ook veel meer overleg met andere groepen zoals de Werkgroep Milieubeheer voor het
Stadsgewest Nijmegen, Das en Boom,de Celderse Milieufederaratie, Werkgroep Groene Grens
e.a.. Ook grensoverschrijdend hebben we contacten met het Naturschutzstation Kranenburg.
Maar de natuur en het milieu ook in Croesbeek zijn er toch niet altijd beter van geworden. Dit
komt natuurlijk ook doordat er landelijk en over de grens van alles aan de hand is en dit heeft
ook zo zijn invloed heeft in Groesbeek. Maar een voorbeeld als de jacht in de Bruuk zegt alveel.
ln het begin heeft de werkgroep zich daar behoorlijk druk om gemaakt en ook in de jaren er na.
Toch moet je dan weer in de Celderlandervan 15 november j.l. met een grote kleurenÍoto zien,
dat er weer een drijfjacht is geweest op klein wild. En dan denk ik weer, hoe is het mogelijk in
deze tijd in een natuurreservaat.
Het motto zal dan ook zijn "we zullen doorgaan", het blijft hard nodig. Ën het zal ook niet
ophouden, want zoals Koen Vandepoel van de Werkgroep Milieubeheer voor het Stadsgewest
Nijmegen onlangs in een interview in de Gelderlander zei naar aanleiding van de hem
toegekende Natuurbeschermingsprijs van het Gelders Landschap : "Je moet telkens opnieuw
beginnen ". Zo zal het ook in Groesbeek zijn, telkens zullen er nieuwe plannen komen en dat
hoeven niet altijd slechte te zijn , zo is het nu ook weer nie! maar de meeste zullen niet altijd
gunstig zijn voor de natuur en het milieu in Groesbeek. De planvorming van het Groesbeeks
landschap is in een beslÍssende fase gekomen, het nieuwe Bedrijventerrein komt eraan, nieuwe
woonwijken staap op de planning etc. Het betekent ook voor ons weer een hoop werk, maar
het is ook belangrijk en interessant werk.
Als laatste wil lk iedereen, die in welke vorm dan ook heeft meegewerkt in aldie 25 jaarvan harte
bedanken voor zijn/haar inzet, het heeft hoe dan ook geholpen. We gaan van de 1 7de januari
een leuke dag maken en een gezellig feest houden, dat hebben we met zijn allen verdiend!

Tot ziens op de 17de!
!

Jo de Valk, voorzitter.
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BROCHURE: WAT U MOET WETEN.VAN
TEKENBETEN EN VAN LYME-ZIEKTE.

geen afstand willen doen van gebruik van
gentech-soja. Aan de andere kant is er ook een

M ttI
Geruststellend is wel dat in Nederland tot nu
toe een percentage besmette teken is vastge-
steld tussen 0 en 20 procent, van jaar tot jaar
verschillend.

G ENETTSCH GEMANTPULEERDE SOJA.

Protest tegen gebruik van het zogenaamde
"gentech-soja" werpt vruchten af. Een flink
aantal fabrikanten heeft besloten afte zien van
deze soort soja. Nutricia, Venco-Redband,
Toblerone, Mars, McCain, Koopmans en foh-
ma doen er niet aan mee. Andere fabrikanten,
zoals Klene, zijn bezig hun product vrij te
maken van deze gentech-soja. Een indirekt
gevolg van de produetie van gentech-soja is
een zeer intensief gebruik van een gevaarlijk
bestrijdingsmiddel als glyfosaat, beter bekend
als Round-Up.
Daarentegen zijn er bedrijven die wel gen-
tech-soja blijven gebruiken, zoals Unilever,
Albert Heijn en Verkade. Creenpeace heeft
eind oktober jl. een zwarte lijst uitgebracht
waar zoveel mogelijk bedrijven op staan die

gaan afstemmen op het gewenste gebruik, en
dus niet meer op het "zo schoon mogelijk"
gebruik. (ln ambtelijke termen heet dit "zo
schoon mogelijk" principe: herstel van de
m ultifunctionaliteit.)
Verder zal ook rekening worden gehouden
met de aard van de vervuiling: is die mobiel/
makkelijk verplaatsbaar dan wordt deze zo
goed mogelijkverwijderd, maar is deze immo-
biel dan wordt maar een noodzakelijk deel
verwijderd.
ln de tweede plaats zal de dynamiek van het
marktstelsel een grotere rol spelen, door een
wijziging van financiering, en om ook meer
stimulansen voor investeringen in bodemsane-
ring te creëren. Ten derde zou een dergelijke
koerswijziging ook in moeten houden het inte-
gÍeren van de sanering in maatschappelijke
processen zoals landinrichting: dit om de be-
trokkenheid en bijdragen van allerlei doelgroe-
pen te stimuleren. Het Rijk wil tot het jaar 20'l 0
structureel 125 miljoen gulden beschikbaar
stellen: dit betekent een verdubbeling van de
saneringscapaciteit, in behoorlijk wat minder
tijd dan de 40 jaar die er oorspronkelijk voor
stonden.
(Platform november 1 997)
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Versoepeling van normen en doelstellingen: gen.
hiermee staan tegenwoordig milieu en econo- Het motief voor de koerswijziging van minister
mie elkaar ongenadig naar het leven. Als de Boer is te wijten aan een streven van VROM
voorbeeld de bodemsanering waaraan zo'n I naar "marktwerking, deregulering en wetge-
miljard gulden per jaarwordtgespendeerd, in vingskwaliteit,,: de formule MDW. De markt
een tempo dat nog zeker 100 jaàr in beslag dient hier vooral om maatwerk mogelijk te
neemt, wil de nederlandse bodern weer hele- maken. De overheid verlaat dus vaker de oude

OVER HET ONDERHANDELEN OVER MI LIEU-
NORMEN

een oplossi
De huidige
allerlei
zun, maar ec
herkend. B
cedures makendat
bleem heeft, te
beleid, bijv.
aandringen
gen. Het

integrale kwaliteit van
dat de kwaliteit

ver-
actieve burger, rnaar wan-

kor*t te liggen
de oe-lang van de
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lnternationaal Natuurpark
Stuwwal N iimegen-Kleef
De ontwikkeling ven een groot natuurlijk boscom-
plex

De ofgelopen 25 joor is de natuur in de bossen in en rond Groesbeek
vero nderd, zowel i n posi tieve ol s i n n eg otieve zi n. P osití ef i s d ot i n veel va n
die bossen het beheer is veranderd, zodat ze een wot meer notuurlijker
uiterlijk hebben gekregen. Negatief is dot door milieuvervuiling de bossen
veel geleden hebben. Ook de toegenomen recreotiedruk heeft een nego-
tieve uitstroling op de notuur gehod. Toch kon recreatie een stimulons
vormen voor de ontwikkeling von een bljzonder bosgebied. Zo,n bijzon-
der bosgebied zou bijvoorbeeld kunnen zijn: het lnternotionaol Natuur-
park Stuwwallen Nijmegen-Kleef, In dit artikel zol het idee om zo,n
natuurpark op te richten toegelícht worden, Tevens zol er een beeld
gachetst worden von hoe het notuurpark eruit zou kunnen zien. Dit
ortikel is niet bedoeld om een uitgewerkt plan te presenteren, maor slechts
de discussie erover oon te zwengelen, zodat er mlsschien de komende 25
joor met de reolisotie ervon begonnen kan worden.

Groesbeek, of beter de stuwwal die Groesbeek
omgeeft, is rijk gezegend met bossen. ln to-
taal ligt er meer dan 8.000 ha min of meer
aaneengesloten bosgebied. Dit is voor Neder-
landse begrippen enorm; alleen op deVeluwe
vinden we meer aaneengesloten bos.
Hoewel het bosgebied een geheelvormt zijn
de eigendomsrechten en daarmee het beheer
sterk versnipperd. Er zijn wel 8 verschillende
instanties eigenaar die óf in de natuurbescher-

mingshoek zitten óf tot de overheid behoren.
Daarnaast zijn er nog diverse particulieren of
andere instanties,,die kleinere of grotere stuk-
ken in bezit hebben. ln onderstaande tabel zijn
de diverse bosgebieden en hun eigenaren aan-
ge9even.

Verandering van beheer merkbaar
Bijde meeste grote boseigenaren, zoals Vereni-
ging Natuurmonumenten en Staatsbosbeheer,
heeft zich de afgelopen decennia een omslag
voorgedaan wat betreft het beheer van de
bossen. Waren de bossen voorheen voorname-
lijk bedoeld voor de produktie van hout met
daarnaast een recreatieve waarde, tegenwoor-
dig hebben bossen ook een natuurwaarde
gekregen en is beheer om die waarde te ver-
groten gangbaar geworden. Zo laat men geen
kapvlakten meer ontstaan en krijgen struiken
en loofbomen in veel percelen de kans te
groeien. De tiid van donkere, eentonige naald-
bossen, waarin niet veel leven mogelijk is, is

voorbij. Ze gaan hun overheersende rol verlie-
zen en worden langzaam teruggedrongen.
Niet al het dode hout wordt opgeruimd, maar
op diverse plekken blijven omgevallen bomen
liggen, zodat ze de belangrijke funktie die zij
hebben voor paddestoelen, geleedpotigen,
vogels, zoogdieren en de verjonging van het
bos, kunnen vervullen Er zijn zelfs stukken bos
waarin denatuur helemaalzijn gang kan gaan,
zoals in het Kraaiendal in het Croesbeeks Bos.
Men wil daar het Wintereiken-Beukenbos dat
daar van nature groeit weer terugkrijgen. ln
bossen die natuurreservaat ziin, zoals de Dui-
velsberg en de fansberg is dat natuurlijk beheer
al in grotere mate het geval. Zelfs bij een

Reichswald ca. 5.000 ha
Sint Jansberg 311 ha
Mookerheide 231 ha
Herrendal 31 ha
Mookerschans 83 ha
Boswachterij Groesbeek 865 ha
Maldens Vlak 72ha
Heumensoord 530 ha
Nederrijk 233 ha
Vier Perken en Westermeerwijk 1 15 ha
Duivelsberg 125 ha
Heerlijkheid Beek 49 ha
Hengstdal 4ha
Dekkerswald
Mariënboom
De Driekant (voorheen Ons Erf)
Heilig Landstichting
Afríka museum

Staatliches Forstamt Kleve
Vereniging Natuufmonumenten
Vereni gin g Natu urmon umenten
Gem. Mook en Middelaar
Gem. Mook en Middelaar
Staatsbosbeheer
Gem. Heumen
Cem. Nijmegen
AMEV Levensverzekering NV
Cemeente Nijmegen
Staatsbosbeheer
Gem. Ubbergen
Vereniging Natuurmonumenten

Bosgebied grootte eigenaar

Groesbeek Milieujournaal 91
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produktiebos bij uitstek, zoals het uitgestrekte
Reichswald met zijn eentonige sparrenbossen,
is een kentering in het beheer merkbaar. Ook
hier lijkt het natuurlijker bosbeheer zoals dat
aan Nederlandse zijde ingang vindt opge-
merkt te zijn en navolging te hebben.
Bij de eigenaren van kleine bospercelen, zoals
bijvoorbeeld in het Nederrijk spelen produk-
tiedoeleinden nog een hoofdrol.

Eigen karakteristieke bossen behouden
Dan hebben de diverse bossen ook nog hun
eigen kwaliteiten.
Zo wordt het Reichswald gekenmerktdoorzijn
uitgestrektheid en rust. Hoewel de meeste
percelen uit donker naaldbos bestaan, zijn er
ook stukken te vinden die veel interessanter
zijn. Er zijn percelen waar oude eiken en beu-
ken domineren, er zijn beukenbossen en ei-
kenbossen. De oudere Crove dennenbossen
huisvesten vaak ook een interessante flora en
fauna. Het Reichswald is omheind en er is een
wildstand die bestaat uit wilde zwijnen, reeën
en edelherten.
De Jansberg en Duivelsberg zijn natuurreser-
vaten, waar natuurbeheer nagestreefd wordt.
We kunnen hier nog fraaie, bijna natuurlijke
loofbossen aantreffen: van Berken-eikenbos-
sen boven op de heuvels, Beukenbossen op de
hellingen tot Haagbeukenbossen en Elzen-
bronbossen beneden aan de helling.
De Mookerheide en de Heumense Schans
worden gekenmerkt door heidevelden, die
helaas last hebben van vergrassing.
Het Groesbeekse Bos kent enkele fraaie loof-
boskomplexen bij het Kraaiendal, Heselen-
berg en de Wolfsberg. Daarnaast heeft het een
heideveld: de Mulderskop. Een groot deelvan
deze heide is geplagd, waardoor de heide
weer goed teruggekomen is.

Struikheide

Het Maldensvlak is bekend vanwegezijn zweeÍ-
vliegveld. Men heeft hier onlangs de randen
van hetvliegveld geplagd om heide-ontwikke-
ling te bevorderen. Ook het Heumensoord
heeft een flink heideveld. Helaas wordt de
ontwikkeling hiervan ernstig belemmerd door
de kampementen die hier ten behoeve van de
vierdaagse jaarlijls opgericht worden.
Dekkerswald bestaat grotendeels uit naald-
bos. Het is omheind ten behoeve van het wild;
wilde àruijnen, reeën en edelherten.
Het Nederrijk is bijzonder vanwege de grote
hoogteverschillen die we hier aantreffen.
De bossen nabij de Heilig Landstichting be-
staan grotendeels uit loofhout. Het zijn eiken-
bossen van voornamelijk nog jonge bomen.
Zij zullen als de bomen niet gekapt worden
vanzelf uitgroeien tot interessante bossen. De
bossen van Mariënbosch zijn interessant van-
wege het voorkomen van flinke beuken.

I nternationaal natuurpark?
Het plan is om de tendens naar een natuurlijk
bosbeheer te bevorderen en het gehele bos-
complex bij elkaartevoegen toteen natuurge-
bied van internationale allure. Het zou het
eerste internationale natuurpark van Edropa
kunnen worden: het "lnternationaal Natuur-
park Stuwwal Nijmegen-Kleef"; misschien is

kortweg "lnternationaaI Natuurpark Stuwwal"
wel een goede naam. Dit hele gebied zou een
natuurlijk beheer moeten krijgen, met hooguit
aan de randen nog produktiebos. Voorts is het
belangrijk dat de specifieke kwaliteiten van de
diverse bossen gebruikt worden om ze verder
te ontwikkelen. De waarde en omvang van dit
gebied zou nog vergroot kunnen worden door
bepaalde gebieden die grenzen aan het bos-
complex erin opte nemen. Zozou in Duitsland

tf
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hetstroomgebied van de Niers, datgrenstaan
het Reichswald, erbij getrokken dienen te
worden. Ook zou op Nederlands grondge-
bied een strook bij de Milsbeek, die grenst aan
het Reichswald, toegevoegd dienen te wor-
den. Honderd jaar geleden lag hier nog een
groot natuurgebied: Het Koningsven. Dit Ko-
ningsven zou weer in ere hersteld moeten
worden. Ook zou bekeken dienen te worden
of landbouwpercelen, die nu in het Nederrijk
in het bos liggen, opgekocht kunnen worden

om ze als heide of grasland toe te voegen aan
hetomringende bos. Deze percelen versnippe-
ren momenteel het bosgebied en ze zijn vanuit
landbouwkundig oogpunt niet erg interessant
meer, omdat intensivering op die plaatsen
vanuit milieu-oogpunt niet of nauwelijks meer
mogelijk is. Tenslotte zou ook verbinding met
De Bruukoverwogen kunnen worden en erzou
gekeken moeten worden hoe een verbinding
met een ander toekomstig natuurgebied, de
rivieruiterwaarden, gelegd kan worden.

Croesbeeks Milieujournaal 91



Toevoeging van deze (natte) gebieden aan
het natuurpark zou de waarde ervan sterk
doen toenemen.

Natuurpark dient ook wild te herbergen.
Belangrijkvoor de ontwikkeling van de natuur
in het natuurpark is niet alleen een natuurlijk
beheer, maar ook de aanwezigheid van groot
wild. Wilde zwijnen, herten en reeën onder-
houden het bos ook. Zij brengen met hun
aktiviteit struktuur aan in het bos. Zo kunnen

1l

op plaatsen waarwilde zwijnen lopen, bomen
en struiken makkelijker kiemen. Aan de andere
kant zorgt de vraat van het vegetarische wild
ervoor dat de natuurlijke verjonging van de
bomen enigszins geremd wordt. Er ontstaat
daardoor een wat opener bos. Hierdoor valt er
meer licht op de bodem, wat een weelderige
ondergroei tot gevolg heeft. Omdat daardoor
hetvoedselaanbod voor het wild qroterwordt,
kan de wildstand toenemen.
Dieren als Wisent, een Europese bizonsoort die
in de oerbossen van Bialowieza (Oost-Polen)



t2

\<- /

nog leven, veruullen ook een belangrijkefunk-
tie als beheerdervan het bos. Om deze impo-
sante, maar ook schuwe dieren te kunnen
laten leven in het bos, heb je ruimte nodig en
dat is nu precies wat het lnternationaal Na-
tuurpark Stuwwallen te bieden heeft. Er zou
zelfs plaats kunnen zijn voor een kleine troep
wolven en een kleine populatie lynxen.

Natuurlijk en gevarieerd bos
Wanneer een bos zich zonder al te veel ingre-
pen van de mens zelf kan ontwilikelen, ont-
staat er een zeer gevarieerd natuurlijk bos. De
variatie wordt veroorzaakt doorwisselwerking
tussen planten en dieren zelf, maar ook door
de bodemsoort, de vochtigheid van de bo-
dem, de hoogte van de grondwaterstand en
de ouderdom van het bos. Op den duur kan er
een loofbos ontstaan dat sterk lijkt op het
oerbos, zoals we dat in Bialowieza kennen en
dat aan het begin van onze jaartelling hier nog
gestaan moet hebben. Een vrij open bos van
zeer gevarieerde leeftijdsopbouw, waar regel-
matig enorme woudreuzen voorkomen met
een omvang van wel B m en een hoogte van
wel 40 m. Er zullen veel soorten bomen in te
vinden zijn en veel kruiden. Vooral het aantal
soorten paddestoelen zalenorm zijn. ln Bialo-

wieza overschrijdt dat de '1000.

Maar ook als het bos nog geen honderden
jaren oud is, zal het al heel aantrekkeliik ziin.
Het bos is nu al op veel plaatsen de moeite
waard. Er zijn nu al plekken met bomen tussen
100 en 200 iaar en soms zelfs nog ouder.
Doordat kap achterwege blijft, worden die
plekken alleen maar mooier. Daarnaast kun'
nen we het resultaat van zo'n 20 jaar natuurlij-
ker beheer al waarnemen op De Duivelsberg,
De Jansberg en veel plaatsen in het Groesbeek
Bos. De variatie is daar al duidelijk toegeno-
men.

Problemen
Natuurlijk moeten er ook problemen opgelost
worden. We zullen er enkele de revue laten
passeren.
Schade door het wild aan de omgeving. Om
eventuele schade aan het omringende land-
bouwgebied te voorkomen zou het hele ge-
bied van een wildraster voorzien moeten wor-
den. Aangezien hierwat het Reichswald betreft
al in voorzien is, zou alleen het Nederlandse
deel nog maar omheind dienen te worden.
Wildrasters op doorgaande wegen zouden het
verkeer niet kunnen belemmeren.
Wegen kunnen voor dieren barrières vormen
en botsingen met wild kunnen schade berok-
l<enen. Nu valt het aantal wegen dat de stuw-
wal doorsnijdt nog mee en er zijn geen snelwe-
gen bij, zoals op de Veluwe. Toch heeft het
voorkeur om zoveel mogelijk het doorgaand
gemotoriseerd verkeer te beperken (afsluiten
van bijvoorbeeld Heumense Baan-Rijlaan) en
indien nodig aparte overgangen voor wild
(zgn. "Cervid ucten") te creëren (bijvoorbeeld
Nijmeegse Baan). Nieuw aan te leggen wegen
zouden niet door de stuwwal dienen te lopen,
maar eromheen.
Recreatie kan wanneer dit massaal gaat optre-
den een negatieve uitwerking hebben op het
bos. Vooral hetwild kan er lastvan hebben. Nu
is de recreatiedruk zeerverschillend. Nabij gro-
te plaatsen als Nijmegen en Kleef is die druk erg

Wisent

Lynx

Groesbeek Milieu.iournaal 9'l

J*)"



Everzwijn
J*".5'

groot grote delen van het Reichswald zijn nog
erg rustig. Je komt er zelfs in het weekend vaak
geen kip tegen. Die recreatiedruk is niet hèle-
maal te voorkomen, maar kan op diverse ma-
nieren in banen geleid worden. Eén maníer is

om rustgebieden te creêren; waar mensen niet
in mogen komen. Een andere manier is om in
bepaalde gebieden het padennet minder dicht
te maken. Vierkante blokken, omgeven door
paden, zouden opgeheven kunnenworden en
vervangen door een paar kronkelpaden. Op
plaatsen waar je de mensen juist wilt concen-
treren, zoals aan de randen van het bos, zou
het padennet wat kronkeliger en fijnmaziger
gemaakt moeten worden en kunnen recreatie-
Íaciliteiten (cafés, bezoekerscentra e.d.) aan-
gelegd worden.
Door het gehele gebied zouden een paar
lange-afstandpaden kunnen lopen, waarlangs
ook enkele overnachtingsmogelijkheden ge-
bouwd zouden kunnen worden. Deze plaat-
sen zouden kunnen dienen om "woudexpedi-
ties" onder begeleiding of op eigen gelegen-
heid mogelijk te maken.
Wilde dieren, met name als dat gaat om grote
dieren als wisent en wild zwijn of roofdieren als
wolf en lynx, boezemen veel mensen angst in.
Ze ziin bang aangevallen te worden. ln de
praktijk is deze angst ongegrond. Lynxen,
wolven en wisenten zijn bijzonderschuw. Ook
een wild zwijn laat zich niet snel dicht benade-
ren. Het geven van goede voorlichting om-
trent gevaren en hoe die te voorkomen, is

belangrijk.
Milieuproblemen zijn er ook. Door met name
de 'zure regen' heeft het bos veel te lijden.
Bomen, paddestoelen en korstmossen verlie-
zen hun vitaliteit. Vogels dreigen door gebrek
aan kalk geen eierschalen meer te kunnen
maken. Bramen en grassen overwoekeren door
de aanvoer van ammoniak de oorspronkelijke
kruid- en moslaag. Poelen verzuren en het
leven erin sterft (Koepel). Dit probleem zal
serieus ter hand genomen dienen te worden,
anders zalzij de ontwikkeling toteen natuurlijk
bos op de stuwwalgrondig kunnen belemme-
ren. Nu al hebben de bossen en heidevelden
sterk te leiden onder de verzuring.

t3

Voordelen
Aan de realisatie van het "lnternationaal Na-
tuurpark Stuwwal" zitten ook voordelen. Zo
zal het een belangrijk recreatief object wor-
den, dat door veel wandel- en natuurliefheb-
bers bezocht zal worden. Dit type recreatie,
dat de laabte 1 5 jaar al sterk is toegenomen, is
in de regel natuurvriendelijk en wil dat ook
zijn. Dat betekent dat deze bezoekers geen
prijs stellen op grootschalige accomrnodatie-
complexen en dat zij het op prijs stellen als er
bij de ínrichting en exploitatie rekening ge-
houden wordt met milieu, natuur en land-
schap. Zo snijdt het mes aan twee kanten. De
(natuur)recreant- en reiziger is gebaat bij een
indrukwekkende natuur en de natuur levert
geld op. Vooral voor Groesbeek, dat als een
spin midden in hetweb van het internationaal
natuurpark ligt zal het economische voordeel
groot zijn.

Lange weg te gaan
Voordat realisatie van dit plan kan plaatsvin-
den, is er een lange weg te gaan. De boseige-
naren zullen bijelkaar gebracht moeten wor-
den en getracht moet worden ze op één lijn te
krijgen. Als dat lukf moet er een juridisch
kader geschapen worden. De Rijksoverheid
dient accoord te gaan, daar nu het houden van
wild in de Nederlandse stuwwalbossen verbo-
den is en omdat zij bij de bossen, die haar
eigendom zijn, houtopbrengsten vaststell Het
recreatieschap en de Euregio dienen achter
het idee te staan. Bestuurders en planologen
moeten een concreetplan maken, waarin aan-
gegeven wordt hoe het gebied eruit zal moe-
ten zien (waarwel natuurzijn gang laten gaan,
waar minder of niet welke voorzieningen en
waar, padennetetc.) en ecologen zullen moe-
ten bepalen welke ingrepen moeten plaatsvin-
den om de ontwikkeling naar natuurlijk bos
mogelijk te maken of te bespoedigen. Kortom,
er moet nog een hoop nagedacht en gepraat
worden. Het zal wel nog heel veel jaren duren
voordat als plan het levenwatbaar blijkt de
uitvoering ervan begint. Wat dat betreft zal
het te vergelijken zijn met één van de grote
infrastructurelewerken. Misschien ov er 25 iaar?

Henny Brinkhof
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lngezonden brief
Aan de redactie van het Croesbeek Milieujournaal.

Bii deze wil ik namens de medewekers van Boswachterij Groesbeek reageren op uw naschrift,
naar aanleiding van de ingezonden brief van 3 maart 1997 van Maria Montauban.
Wii hebben geen behoefte meer om op de halve en hele onwaarheden die in deze brief staan
te reageren. De discussie hierover met Maria Montauban is voor ons gesloten.
Waar wij ons echter zeer over verbazen en aan ergeren, is uw reactie in het naschrift over wat
volgens u de gevolgen voor het Groesbeekse bos zijn voor het vertrek van Harrie Woesthuis.
U wekt hier mee de suggestie alsof het beleid bij het Staatsbosbeheer slechts van één persoon
afhankelijk zou zijn.
Juist bii u als redactie moet het toch bekend zijn, mede door de aanwezigheid bij het WMG van
deskundigen uit div geledingen.
Dat het beheer van terreinen in eigendom bij het Staatsbosbeheer voor minimaal 10 jaar is
vastgelegd in door de Directeur van het Staatsbosbeheer vastgestelde beheersplannen. Door
deze constructie kan het uit te voeren beleid niet van één persoon afhankelijk zijn.
Uw wachten op een enthousiaste opvolger voor Harrie Woesthuis is dan ook volkomen
onterecht, en plaatst de inzet van de nog aanwezige medewerkers om het vastgelegde beleid
zo goed mogelijk uit tevoeren, hiermee willens en wetens in een kwaad daglicht.

Gaarne zie ik deze reactie mede namens de medewerkers van Boswachterij Croesbeek, als
ingezonden brief in het volgende milieujournaal geplaastst.

Jan Meesters
Opzichter Rijk van Nijmegen Zuid.

Noschrift

Natuurliik weten wij dat een beheersplan niet door één persoon geschreven wordt en dat een team
van deskundigen zich doarmee bezig houdt. Wij nemen aan dat daorbij de terreinbeheerders niet
vergeten worden. Harrie Woesthuis was zo'n beheerder. Híj heeft zich ottiid sterk ingezet voor een
natuurliik bosbeheer. Daortoe deed hij ook ollerlei'onderzoek, zoals het inventoriserán van floro en
founo in het Groesbeeks Bos. Hij wos een enthousioste rondleider die voak excursies hield voor
bosisscholen en heeft ook iarenlang de kindercusrsus von de WMG georganiseerde. Zijn voorganger
wijlen boswachter Derksen uit Heumen had dot ook.
Wiiweten dat Harrie bij het opstellen von een beheersplan probeerde het beste er voor de natuur uit
te holen. Andere wedewerkers hodden en hebben misschien meer affiniteit met houtproduktie of
recreotie. Dat mag natuurlijk, maor de WMG stoat nu eenmaol aan de kontvan notuurbelangen, dlts
zonder anderen willens en wetens in een kwaad daglicht te willen zetten, wochten wij nog sieeds op
een goede opvolger van Harrie Woesthuis.

Groesbeek Milieujournaal 91
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Natuurgedicht

HET DOODE GAAIKE

Daar treurde een vinkje bij haar gaaike dood,
En sprak: "Kunt gij uw wieken niet bewegen,
Kunt gij niet staan? Nooit hebt ge zóo gezwegen ....
Gij zijt mijn gaaike niet dat vroolijk flootl

Dit is geen vogel meer: hij schijnt ontbloot
Van wenschen, en zoo rustig neêrgezegen,
Alsof hij, wat hij wenschte, had verkregen,
En of hij lang-gehoopt geluk genoot."

- "Dood" (sprak een oude raaQ "is uw genoot:
Nooit kust hij meer, nooit hoort ge meer ziin zangen." -
Toen schreide 't vinkje: haar gemis was groot ....

"Dank, hadt gij lief! 't geluk heeft hij ontvangen,"
(Zei de ander), "leven en verlangen vlood:
Gelukkig is, wie niets heeft te verlangen."

facques Perk, (1859-f881)
Uit: "Gedichten";
Uitgegeven in 1907 door Willem Kloos
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WIE

De vorige keer stonden we op de Zevendalse Baan een zandweg met een fraaie houtwal ernaast
en met een schitterend vergezicht, bij helder weer tot in Elten. De heer Theun van Grinwen had
het dit keer bij het juiste einde.

Deze keer itaan we weer op een hoog punt op de stuwwal, zo'n 60 m NAP. Deze plek zou er
over 25 iaaq,.in het jaar 2023 als volgt kunnen uitzien, als het idee van het internationaal

Nijmegen - Kleef realiteit zou worden.

een verblijfsaccommodatie. Een groep reízigers uit Engeland kijkt door
Zij kijken naar een groep vogels die zich in de ochtendschemering op

zijn baltsende korhoenders. De fraai blauwgekleurde mannetjes
rtveren en dansen om elkaar heen

uit als 25 jaar eerder op de zuidflank van een heuvel, die
Toen was het heideveld sterk vergrast en de

is door overheidsmaatregelen de verzuring
en ook de bijbehorende fauna zoals de

Roodborsttapuit en de Crauwe
eweest, maar de afgelopen

fraai. Bij helder weer kun
lint in het half-open

heteindvan hun
heideveld

zwunen

Er. zijn vanuit de

drie

in het

zicht

in het

Dit was 31, 6562
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25 iaar WMG - 25 iaar jeugd-
natuureducatie
Het is al weer 25 iaar geleden dat Sief Reichgelt mij benoderde om mee te
helpen met de jeugdnotuurcursus. Hier liggen dus de wortels von de lotere
notuurclub "de Aordhommels".

lk heb dacht ik uiteindelijk maar één keer
meegeholpen, met het project "dieren in en
om het huis". Door drukke werkzaamheden
(frouwen, huisje, boompje, beestie) is de WMG
toen uit beeld verdwenen. Pas toen mijn eigen
kinderen meededen aan de natuurcursus "waar
ik woon" kwam ik weer in kontakt met de
WMG. De jaarlijks terugkerende cursus "waar
ik woon" was een groot succes. Er hebben in
de loop der jaren vele mensen de karvan deze
cursus getrokken, zoals Sjeft Reichgelt, bos-
wachter Harrie Woesthuis, Hans ten Korten-
aar, Toine de Jong en Marije Heijmans.

Nadat de Heemtuin in Groesbeek dicht ging
(daar heb ik heelveelvrije uren in zitten), heb
ik nog een jaar meegewerktaan de natuurcur-
sus. Maar ook de natuurcursus hield op. Henk
Heijmans, PeterAlblas (die ik leerde kennen in
de Heemtuin) en ik, hebben toen het plan
opgepakt om een permanente jeugdclub op
te richten. Een locatie was snel gevonden: het
ontmoetingcentrum van de oude Heemtuin.
Mijn zoon Raymond sloot zich bij ons aan en
later (na het overlijden van Henk Heíjmans)
nog Peter Megens en Niek Willems.

Op de eerste keer natuurclub "het Aardhuis"
(de naam onstond door de half ondergrondse

l7
I i ggi ng van het ontmoetingscentrum) venche-
nen 35 kinderen, datwas even schrikken! Later
hebben we meestal steeds met ongeveer 20
kinderen gedraaid, wat we nu eigenliik nog
doen.

Doordat PeterAlblas, één van de gangmakers,
ging verhuizen en Raymond op kamers ging
wonen in Wageningen, en ook omdat we de
garantie voor een langdurig verbliif in het
Aardhuis niet meer hadden, besloten we te
stoppen. Vreemd genoeg is dit besluit de
natuurclub in zijn huidige vorm zeer ten goede
gekomen. Het bestuur van de WMG onder-
nam actie en in samenwerking met de ge-
meenie Groesbeek, hebben we een oud klas-
lokaalvan de school "de Sionsheuvel" gekre-
gen als nieuwe huiwesting.

lan v.d. Valk kwam er bij als leiding en Sjaak
Thijssen als hulpleiding. Ook Niek deed nog
mee en Raymond besloot ondank de grote
afstand om samen met Anne Rottink toch elke
4 weken mee te draaien. Dat is inmiddels wat
vaker geworden en ook het maken van de
werkbladen (wat immers uitstekend op af-
stand kan gebeuren) is bij Raymond en Anne in
goede handen.

De naam Aardhuis moest natuurlijk verande-
ren, al snelwerd besloten de vernieuwde na-
tuurclub "deAardhommels" te noemen (hom-
mels mogen zich immers verheugen op een
zeer grote belangstelling onder de kinderen,
en het "aatd" is een terugverwijzing naar de
vroegere natuurclub). Onder grote belang-
stelling is ons nieuwe Hommelhol het afgelo-
pen voorjaar geopend.

Onze doelstelling is om samen met de kinde-
ren de natuur verantwoord te beleven. Dit kan
bijvoorbeeld zijn: vissen met neties in de sloot,
hommels en vlinders vangen en bestuderen
(en natuurlijk ook weer loslaten), knotten en
schoonmaken in de Foeperpot zagen in de
spoorkuiloÍop de Galgenheien nestkastjes en
voederplankjes maken en ophangen. Regel-
matig zijn er ook excursies: naar de boer, naar
de champignonkweker, naar Dekkerswald. We
kunnen telkens weer rekenen op een gasWrii
onthaal.

De natuurclub is er om de 2 weken op zater-
dagochtend van 9 tot 12. Als er kinderen zijn
die bij het lezen van dit stuk denken "ik zou wel
eens een keer mee willen doen" dan kunnen ze
mijbellen.

Henk Klaassen
024-3975088
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